
List 9. 

Politiški oddelek. 

Po deželnih zborih. 
2. 

Razprave v kranjskem deželnem zboru vršile so se 
letos nekoliko mirnejše, nego prejšnja leta. Nasprotja mej 
obema narodnima strankama so se nekoliko ublažila, če 
tudi še niso prenehala. Bili so trenotki, ki se je kazalo, 
da je stari spor pozabljen, in sta obe narodni stranki se 
pokazali složni bodisi v političnih, bodisi v narodno
gospodarskih vprašanjih. Semtertja se je pa seveda po
kazal stari razpor. Tako moramo z obžalovanjem opaziti, 
da je več predlogov, kateri so se stavili, podpiral le 
jeden del narodnih poslancev. Tako so podpisali Hri
barjev predlog o nedeljskem počitku samo napredni, 
predlog gosp. Povšeta zastran gorenjskih planinskih paš
nikov pa samo konservativni slovenski poslanci. Taki 
dogodki so obžalovati, bodi si že, da se predlog drugim 
slovenskim poslancem ni predložil, bodi si, da ga podpi
sati niso hoteli, ker ne prihaja iz njih kluba. 

Pri takem postopanji pa le stvar trpi. Precej je že 
na tem ležeče, kako podpiran pride predlog v zbornico, 
ker to ne ostane brez vpliva na daljše razpravljanje 
stvari. Tudi je mnogo na tem ležeče, da se pokažemo 
složni proti našim nemškim nasprotnikom. Važen je bil 
predlog gosp. Povšeta o gorenjskih planinskih pašnikih. 
Končno pa ta predlog ni imel zaželenega vspeha. Prav 
lahko je mogoče, da je ne povse ugodnega vspeha to 
nekoliko krivo, ker se je skušala vsa stvar le nekako 
izkoristiti za konservativno stranko. V tem slučaji je to 
bilo povsem neumestno, ker se je že naprej moralo ve
deti, da bodo naši nemškutarji poskusili s kako zvijačo 
vso stvar narediti iluzorično. Zato bi bilo dobro, da se 
je vsa narodna stranka poprej o stvari posvetovala, in jo 
spravila pred zbornico kot stvar vse narodne stranke, ne 
pa le jednega njenega dela. 

Baš pri tej stvari je bila potrebna pomoč vlade. 

Vlada se pa gotovo bolj ozira na predloge, ki prihajajo 
od velike večine zbora, nego če jih sproži le jedna sama 
frakcija. 

Mi zatorej želimo, da se duhovi vedno bolj pomir
jajo, da bi pri prihodnjem deželnozborskem zborovanji se 
mej narodnimi'poslanci pokazala najlepša sloga. 

V kranjskem deželnem zboru so Nemci v manjšini 
in sicer v taki manjšini, da ne morejo dosti vplivati na 
delovanje deželnega zbora. Mogočen faktor pa postane ta 
nemška manjšina, ako Slovenci nismo jedini. V tem slu
čaji odločujejo Nemci in to gotovo ne Slovencem v korist. 
Tukaj nikakor ne smemo prezreti, da naši Nemci niso 
samo nasprotniki naši narodnosti, temveč so tudi v na
rodnogospodarskem oziru. Naši Nemci so kot zastopniki 
velikega kapitala jako malo naklonjeni malim in sred
njim stanovom, kakor nam že kažejo razmere na Go
renjskem. Zaradi tega ne škodujemo našemu narodu le 
v narodnem temveč tudi v gospodarskem oziru, ako se 
prepiramo mej seboj v veliko veselje Nemcev in nem-
škutarjev. 

Jedinosti je posebno sedaj treba, ko vsled preme-
njenih razmer v Avstriji nemški liberalci dobivajo dan 
za dnevom večjo veljavo. Koalicijska vlada bode povsod 
podpirala nemštvo, ker so nemški liberalci njena glavna 
opora. Vladna pomoč pa precej šteje, kar nas uči skušnja 
iz prejšnjih let, ko so še vladali liberalci v Avstriji. 

Iz povedanega je razvidno, da je nam treba jedi
nosti, ako hočemo kaj veljati in kaj doseči. Pričakujemo, 
da se to prepričanje vedno bolj utrjuje in v bodočem de
želnozborskem zasedanji se tudi praktično pokaže. 

V kranjskem deželnem zboru so narodni zastopniki 
pri več prilikah pokazali, da nikakor niso pripravljeni 
odstopiti od naših narodnih zahtev. Videlo se je, da koa
licija ni dosedaj še ugonobila narodne odločnosti in da 
so se jako motili tisti, ki so mislili, da s koalicijo spra
vijo narodno vprašanje s sveta. Dogodki v kranjskem de
želnem zboru so jasno pokazali, da je moč narodne ideje 
silnejša, nego je pa moč tistih politikov, ki bi radi av
strijske narode zazibali v nekako narodno spanje. Videli 
smo, da so branili narodno stališče možje, ki hodijo na 
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Dunaji s koalicijo. Razen jednega se nobeden narodnih 
poslancev ni upal prav ogrevati za koalicijsko politiko. 
Iskrene zagovornike je koalicija imela jedino mej Nemci, 
kar dobro osvetljuje njen pomen in njeno vrednost. 

Reči pa moramo, da najvspešneje je pa bilo delo
vanje deželnega zbora na narodnogospodarskem polji. Sto
rilo se je več jako važnih sklepov, zlasti se je mnogo 
storilo za vodovode, kateri so jako potrebni za nekatere 
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kraje. Posebno za Dolenjsko se je veliko storilo. Se pozni 
rodovi bodo imeli korist od tega, kar se je v deželnem 
zboru letos ukrenilo. Videlo se je pa tudi pri teh vpra
šanjih, da se daleč motijo tisti, ki mislijo, da so narodno 
gospodarske razmere polje, na katerem bi Slovenci z Nemci 
lahko vkupe delovali. V več važnih narodnogospodarskih 
vprašanjih kakor v vprašanji zastran gorenjskih pašnikov, 
v vprašanju vodovoda v Suho krajino so Nemci zavzemali 
povse drugačno stališče nego Slovenci. Njim ni pred 
očmi občni blagor prebivalstva, zlasti ne blagor našega 
kmetstva, temveč jedino interesi velike industrije in pa 
velikega posestva. Najbolj so pa to pokazali, ko je bil 
razgovor o novi železniški zvezi s Trstom. 

Kdor količkaj pozna razmere v naši deželi, ve, da'bi 
naši deželi največ koristila železnica iz Škofjeloke v Di
vačo. Naši Nemci, zlasti njih vodja baron Schwegel pa na 
vso moč zagovarja železnico skozi Bohinj. Ta železnica 
bi v prvi vrsti koristila le kranjski obrtni družbi, večino 
dežele bi pa od te proge ne imela prav nobene koristi. 
Našim Nemcem je obrtna družba več nego naše kmetij
stvo, več nego napredek naših mest. 

Zborovanje kranjskega deželnega zbora je nam po
kazalo, da moramo biti jako previdni, ako imamo opra
viti z našimi Nemci, če nečemo našega naroda pripraviti 
v veliko narodno pa tudi narodnogospodarsko nevarnost. 
Posebno ne smemo za nobeno ceno slepo tavati za Nemci 
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